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Geachte voorzitter, 

Hierbij reageer ik op de vragen die zijn gesteld door lid Çegerek naar aanleiding 

van een nieuwsbericht1 van Deltares over een onderzoek naar microplastics. 

Vraag 1 

Kent u het onderzoek van Deltares naar microplastics, waaruit blijkt dat 

microplastics nog gevaarlijker zijn voor de mens dan gedacht? 

 

Antwoord 1 

Ja. 

 

Vraag 2 

Hoe beoordeelt u de uitkomsten van het onderzoek waaruit blijkt dat weekmakers, 

brandvertragers en vulmiddelen in het milieu terecht komen die effect hebben op 

mens en dier en bijvoorbeeld leiden tot hormonale verstoringen en neurologische 

aandoeningen? 

 

Antwoord 2 

De uitkomsten geven aan dat additieven in microplastics kunnen vrijkomen in het 

milieu. Dat is mij bekend. Het RIVM noemt dit bijvoorbeeld ook in zijn rapport 

“Inventarisatie en prioritering van bronnen en emissies van microplastics”.  

 

Het risico van de vrijgekomen additieven hangt samen met de concentraties die in 

het water worden bereikt en met de mogelijkheden voor stapeling van additieven 

in de voedselketen. De concentraties die in Nederlandse zoete oppervlaktewateren 

worden aangetroffen van de drie stoffen2 en de stofgroep3 die worden genoemd in 

het onderzoek van Deltares4, zijn lager dan de risicogrenzen die hiervoor zijn 

gesteld.  

 

                                                
1 http://www.deltares.nl/nl/actueel/nieuwsbericht/item/19468/microplastics-nog-giftiger-
voor-mens-en-milieu-dan-gedacht 
2 Dibutylftalaat (DBP), Bis(2-ethylhexyl)ftalaat (DEHP), Bisfenol A (BPA)  
3 Polybroomdifenylethers (PBDE) 
4 Ilona Langelaan, Isabel Nuytens & Marc Jansen i.s.m. en o.l.v Erwin Roex (Deltares) en 
Anje Löhr. Microplastics in de Nederlandse zoete wateren. H2O-online, 27 januari 2014 
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Dat blijkt uit monitoringgegevens van Rijkswaterstaat en bij 

drinkwaterinnamepunten.  

Dat betekent dat het risico voor het aquatische ecosysteem en de mens klein is.  

 

Voor de drie genoemde stoffen5 is het risico op stapeling van additieven in de 

voedselketen  gering. Een andere groep van stoffen zijn de gebromineerde 

difenyleters, waarbij PBDE een verzamelnaam is voor deze groep stoffen die 

worden toegepast als vlamvertragers. Een deel van de PBDE’s, namelijk POP-

BDE’s (tetra, penta, hexa en hepta BDE), mogen sinds 2009 niet meer worden 

toegepast in producten die op de markt gebracht worden. Ze kunnen echter nog 

wel in allerlei voorwerpen voorkomen. Een ander deel, deca BDEs, is minder 

schadelijk omdat deze minder accumuleren in de voedselketen. Voor dit deel 

wordt in het kader van de VN en de EU nog onderzocht of beperking nodig en 

wenselijk is. 

 

Doordat PBDE’s slecht afbreken in het milieu worden ze nog wel aangetroffen in 

Nederlandse zoetwatervis, maar het is niet bekend of dit aan microplastics is toe 

te schrijven. Bij de gemeten gehalten levert directe consumptie van deze vis geen 

risico. De blootstelling van consumenten aan PBDE’s wordt gevolgd door de 

Nederlandse Voedsel- en Waterautoriteit (NVWA). 

 

Ik ben het eens met de analyse van Deltares dat meer onderzoek nodig is om een 

beter beeld te krijgen van de hoeveelheden en risico’s van additieven die vrij 

kunnen komen in zoet en zout water via microplastics. In vraag 5 ga ik hier verder 

op in. 

 

Vraag 3 

Welke maatregelen overweegt u om plastic in de vorm van zwerfafval in zoetwater 

en zeeën te beperken? 

 

Antwoord 3 

De aanpak van zwerfafval is een voorbeeld van een problematiek die een 

gemeenschappelijke inzet vraagt van EU, bedrijfsleven, overheden en de burger. 

In de ontwerp-stroomgebiedbeheerplannen, die momenteel als onderdeel van het 

Nationaal Waterplan-2 ter inzage liggen, is aandacht voor de problematiek. 

Daarbij wordt bijvoorbeeld gewezen op de initiatieven van de gemeenten om de 

problematiek bij de bron aan te pakken. Verder staan in het ontwerp Mariene 

Strategie deel 3 (ontwerp KRM-programma van maatregelen; onderdeel van het 

Nationaal Waterplan, bijlage bij Tweede Kamer, vergaderjaar 2014-2015, 31710, 

nr. 35) maatregelen die gericht zijn op bestrijding van zwerfvuil. Daarvoor zijn er 

het afgelopen najaar Green Deals gesloten: betere afvalscheiding en afgifte in 

zeehavens, in visserij havens en op stranden. Verder wordt gewerkt aan het 

bestrijden van zwerfafval vanuit de Raamovereenkomst Verpakkingen en het 

programma Van Afval naar Grondstof. Zo is op 23 februari jl. de Green Deal 

‘afvalreductie, -scheiding en – recycling op treinstations en in treinen’ getekend 

door het Ministerie van IenM, ProRail en de NS. Doel van deze overeenkomst is de 

hoeveelheid afval in stations en treinen te beperken en het afval dat toch ontstaat 

via afvalscheiding in te zamelen en recycling te bevorderen. Tenslotte wordt 

samengewerkt met koplopers in de evenementenbranche aan het verminderen 

van zwerfvuil, het scheiden van afval en het verbeteren van recycling op festivals.  

 

                                                
5 Dibutylftalaat (DBP), Bis(2-ethylhexyl)ftalaat (DEHP), Bisfenol A (BPA) 
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Vraag 4  

Bent u bereid om technische maatregelen te overwegen om de hoeveelheid 

microplastics die vrijkomt te verminderen, bijvoorbeeld met betrekking tot extra 

filters in wasmachines waarmee kleine stukjes plastic, afgegeven door 

synthetische kleding tijdens het wassen, worden opgevangen? 

 

Antwoord 4 

Het beperken van emissies van microplastics vanuit diverse bronnen vraagt om 

een Europese aanpak. Zo loopt er een Europees project dat zich richt op 

vermindering van de milieu-impact op de Europese wateren door micro- en 

nanoplastics die afkomstig zijn van het afvalwater van het wassen van kleding. 

Het project is eind 2016 afgerond.  

In dit project wordt onder meer gekeken naar een filter voor wasmachines. Ik volg 

dit onderzoek en zal de uitkomsten hiervan gebruiken bij het ontwikkelen van 

maatregelen om de emissies van microplastics vanuit landbronnen te 

verminderen.  

Vraag 5 

Uit het onderzoek blijkt dat er meer behoefte is aan onderzoek naar effecten van 

plastic op zoetwater; bent u bereid hier onderzoek naar te laten doen? 

 

Antwoord 5 

In het kader van het ontwerp KRM-programma van maatregelen6 is op dit moment 

een onderzoeksprogramma in ontwikkeling rondom microplastics. Een onderdeel 

van dit programma zal zich gaan richten op onderzoek naar de effecten van 

microplastics. Hierbij wordt zorgvuldig gekeken hoe het best aan kan worden 

aangesloten bij onderzoeken die al lopen.  

 

Hoogachtend, 

 

DE STAATSSECRETARIS VAN INFRASTRUCTUUR EN MILIEU, 

 

 

 

 

 

Wilma J. Mansveld 

 

 

 

 

                                                
6 onderdeel van het Nationaal Waterplan, bijlage bij Tweede Kamer, vergaderjaar 

2014-2015, 31710, nr. 35) 


